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 جاي شما بودم علیه واردات 
يقه خود را در دولت پاره مي كردم

خطاب رهبر انقلاب به وزير كار در بازديد از نمايشگاه كالاي ايراني مورد توجه رسانه ها قرار گرفت

موج دلار 4۲۰۰ توماني در بازار كالاهاي اساسي
آغاز دومینوي گراني ها  

اگرچه دولت اع�لام كرده به كالاه�اي اساس�ي دلار3هزار و 8۰۰ 
تومان�ي ب�ه جاي4ه�زار و ۲۰۰ تومان�ي مي ده�د، ام�ا دومينوي 
و س�ازم�ان  دربرگرفت�ه  را  بازاره�ا  از  بس�ياري  گران�ي  
حماي�ت م�ي گوي�د درخ�واس�ت ها را درياف�ت ك�رده اس�ت. 
خبرگزاري مهر  با انتشار مطلبی نوشت: سه هفته اي هست كه دولت 
دلار را تك نرخي و اعلام كرده است كه تمام ارز مورد نياز واردكنندگان 
رسمي را تأمين مي كند، اما برخي آمارهاي رسمي حكايت از آن دارد 
كه ميزان واردات نهاده هاي توليدي و مواد اوليه مورد نياز برخي صنايع 
توليدكننده كالاهاي اساسي به شدت كاهش يافته و حتي در برخي از 
موارد به صفر رسيده است، بنابراين دولت بايد هر چه سريع تر به فكر 
چاره باشد تا در ماه هاي آينده با كمبود در بازار مواجه نشود،اما همين 
تغييرات نرخ ارز كافي بود تا قيمت برخي كالاها در بازار رو به افزايش 
گذارد؛ از كالاهاي اساسي و لوازم خانگي گرفته تا ماشين آلات و مواد 

ضروري مورد نياز توليد كالاهاي ضروري و حساس.
برخي رؤساي اتحاديه هاي صنفي هم اعلام كرده اند كه قيمت ها به دليل 
نوسانات دلار در بازار كالاهاي اساس��ي افزايش را تجربه كرده است و 
دولت بايد براي اين موضوع فكري كند. محمد آقاطاهر، رئيس اتحاديه 
بنكداران مواد غذايي هم اعلام كرده اس��ت كه نوس��انات دلار، قيمت 
كالاهاي اساسي را افزايش داده و برخي اقلام از جمله قند و شكر را هم 8 
درصد گران كرده است. يكي از بنكداران مواد غذايي مي گويد: توزيع كالا 
از سوي برخي كارخانجات تغييرات جزئي داشته و البته كاهش عرضه 
هم در بازار وجود داشته اس��ت؛ چراكه تكليف نرخ گذاري ها با توجه به 
دلار۴هزار و 200 تومان و يارانه اي كه دولت قرار است به توليدكنندگان 
بپردازد، هنوز مش��خص نيس��ت و همين ام��ر، عمده فروش��ان را به 
خرده فروش تبديل كرده است. وي مي افزايد: بسياري نگران هستند 
كه دولت چه نرخي را در آينده براي ارز اعلام خواهد كرد يا اينكه اصولاً 
سياست اعطاي يارانه براي پوشاندن فاصله دلار۳ هزار و800 توماني 
با۴هزار و200 توماني را تا چه زماني ادامه خواهد داد، بنابراين خيلي 

دست و دلبازانه كالاهاي انبار خود را نمي فروشند.
در اين ميان برخي توليدكنندگان نيز از ارائه درخواست خود به سازمان 
حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان خبر مي دهند؛ البته مي گويند 
كه تا به حال، پاسخ مثبتي از سوي سازمان حمايت دريافت نكرده اند. يك 
مقام مس��ئول در وزارت صنعت، معدن و تجارت در گفت وگو با »مهر« 
مي گويد: آنگونه كه در جلسات مطرح شده، بسياري از توليدكنندگان 
كالاهاي اساسي و مصرفي، درخواست هاي خود را براي افزايش قيمت 
به سازمان حمايت ارائه كرده اند، اما به هر حال به موازات اين سازمان، 
ستاد تنظيم بازار هم فعال است و بايد نظر دهد؛ ضمن اينكه دولت پيش 
از سال جديد، بخشنامه كرده بود كه هيچ توليدكننده اي حق افزايش 

قيمت را تا پايان فروردين ماه ندارد. 
........................................................................................................................

   فلز زرد به 13۰۰ دلار نزديك شد 
قيمت طلا با تقويت ارزش دلار ناشي از انتظار براي انتشار آمار فرصت هاي 
شغلي امريكا ۳ دلار كاهش يافت و هر اونس هزار و۳09 دلار فروخته شد. 
به گزارش رويترز، قيمت طلا با تقويت ارزش دلار ديروز كاهش يافت و در 
عين حال سرمايه گذاران بر آمار فرصت هاي شغلي امريكا كه اواخر امروز 
منتشر مي شود، متمركز شده اند. طلا ۳ دلار در هر اونس كاهش يافت 
و06/ 1۳09دلار فروخته شد. اين فلز گرانبها در آستانه ثبت سومين هفته 
كاهشي قرار دارد. نعيم اصلام، تحليلگر ارشد بازار گفت: »تمركز بر آمار 
فرصت هاي شغلي امريكا در بخش غيركشاورزي است. . . ما ديديم كه 
شاخص دلار يكبار ديگر در انتظار به افزايش تعداد فرصت هاي شغلي بالا 

رفت و اين بر قيمت طلا تأثير گذاشته است. «
........................................................................................................................

   پيش بيني قيمت ها در بازار رايانه و تبلت
بازار رايانه و تبلت به واسطه نوسانات اخير ارزي در ركود به سر مي برد 
و مشتريان منتظر كاهش قيمت هس��تند، اما رئيس اتحاديه فناوران 
رايانه مي گويد قيمت گ��ذاري محصولات در اين ب��ازار با دلار 6هزار 
توماني انجام و پيش بيني مي ش��ود. با توجه ب��ه توقف محصولات در 
گمركات كشور در پي عطف به ماسبق شدن قانون تك نرخي ارز براي 
كالاهايي كه در گذش��ته از طريق صرافي هزينه آنها پرداخت ش��ده، 

قيمت ها افزايش يابد. 
به گزارش »ايسنا«، يكي از بازارهايي كه قيمت محصولات آن مستقيماً 
با ارز تعيين مي شود، بازار رايانه و تبلت اس��ت كه در رابطه با شرايط 
فعلي اين بازار، محمدمهدي ميرمهدي- رئيس اتحاديه فناوران رايانه 
- به »ايسنا« گفت: تك نرخي شدن دلار در مبناي ۴هزار و 200تومان 
تصميم بسيار خوبي بود و شرط موفقيت آن اختصاص ارز با اين رقم 
براي تمام كالاهاست. او يكي از بزرگ ترين معضلات بازار رايانه و تبلت 
را نبود تقاضا از سوي مشتري اعلام كرد و گفت: به دليل نوسانات اخير 
ارز، مشتري بر اين عقيده است كه قيمت محصولات كاهش نيافته و 

در انتظار افت قيمت در بازار است. 
........................................................................................................................

   كمبود و احتكار مواد غذايي نداريم
رئيس اتحاديه بنكداران مواد غذايي با بيان اينكه كمبودي در بازار وجود 
ندارد، گفت: از ابتداي ارديبهشت ماه قيمت برخي محصولات اندكي 

افزايش يافته است. 
محمد آقاطاهر در گفت وگو با »ايسنا« با بيان اينكه مواد غذايي اي كه با 
ارز دولتي خريداري شده، حداقل دو ماه ديگر به بازار وارد خواهد شد، 
افزود: توليدكنندگان و برخي از واردكنندگان ب��ا توجه به پيش بيني 
افزايش نرخ دلار، بر حجم محصولات خود افزودند كه اين موضوع عاملي 
شد تا بازار در پي نوسانات اخير ارزي آنچنان دچار مشكل نشود. رئيس 
اتحاديه بنكداران موادغذايي خاطرنشان كرد: بنابر دستور دولت تا انتهاي 
فروردين ماه هيچ افزايش قيمتي در بازار رخ ن��داد و با پايان اين زمان 
برخي از محصولات اندكي افزايش قيمت را تجربه كردند. او در رابطه با 
برخي گفته ها مبني بر اينكه بازار تهران محصولي را در اختيار شهرستان 
قرار نمي دهد، گفت: بازار تهران محصولي را احتكار نكرده است و هيچ 
كمبود و كسري در بازار وجود ندارد و بازار به دور از تب و تاب است كه در 
اين راستا دولت بايد ارز مناسب در اختيار تجار قرار دهد. وي در پاسخ به 
اين سؤال كه چه اقلامي به صورت واردات در بازار تأمين مي شود، بيان 
كرد: حجم قابل توجهي از نياز بازار از طريق واردات تأمين مي شود كه از 

آنها مي توان به عدس، لوبيا، ذرت و دانه هاي روغني اشاره كرد. 
........................................................................................................................

   احتمال افزايش قيمت مرغ در ماه رمضان
رئيس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوش��تي از برگزاري جلساتي از 
سوي دولتمردان براي تعيين تكليف نرخ مرغ خبر داد و گفت: احتمال 
افزايش قيمت مرغ در ماه مبارك رمضان وجود دارد. محمد يوسفي در 
گفت وگو با »مهر« با اشاره به افزايش قيمت نهاده هاي دامي و كاهش 
انگيزه مرغداران براي توليد گفت: همين مس��ائل س��بب شده قيمت 
جوجه نسبت به مدت مشابه سال گذش��ته، حدود هزار و ٥00 تومان 
كاهش داشته باش��د. وي تصريح كرد: اين وضعيت براي ادامه توليد و 

تأمين مرغ در ماه هاي آينده، مشكل ايجاد مي كند. 
رئيس انجمن توليدكنندگان مرغ گوش��تي با بيان اينكه ستاد تنظيم 
بازار اعلام كرده قيمت كالاهاي اساس��ي تا بعد م��اه مبارك رمضان، 
نبايد افزايش يابد، گفت:تحقق اين امر در صورتي امكان پذير است كه 
قيمت نهاده هاي توليد نيز ثابت بماند، البته افزايش قيمت نهاده ها با 
سياستي كه تعيين شده تناسب ندارد. يوسفي درباره اينكه پيش بيني 
مي ش��ود قيمت مرغ در ماه مبارك رمضان به چه صورت باشد، گفت: 
احتمال افزاي��ش حدود هزار توماني قيمت و رس��يدن ن��رخ اين كالا 

تومان در ماه مبارك رمضان وجود دارد. به9 هزار و ٥00  

به رغ�م ادعاي دول�ت، گمرك و س�تاد مبارزه 
با قاچ�اق كالا و ارز درب�اره كاه�ش واردات و 
قاچ�اق كالا و ارز ام�ا در جري�ان بازديد مقام 
معظم رهبري از نمايشگاه كالاي ايراني، قريب 
به اتف�اق توليد كنندگان نس�بت ب�ه واردات 
از مبادي رس�مي و غير رس�مي گلايه هايي را 
مطرح كردند كه در مقابل رهب�ري نيز درباره 
واردات كالاي خارجي خطاب به وزير كار گفت: 
اگر جاي ش�ما بودم، به خاطر مس�ئله واردات 
يقه خ�ودم را در هيئت دولت پ�اره مي كردم. 
به گ��زارش »ج��وان«، واردات كالاي خارجي از 
مبادي رسمي و غير رس��مي بزرگ ترين ريسكي 
كه كابوس ورشكستگي را به طرفه العيني مي تواند 
براي تمامي توليد كنن��دگان ايراني محقق كند و 
بيخود نبود وقتي توليد كنندگان ايراني ديدند روز 
يك شنبه هفته گذشته مقام معظم رهبري براي 
بازديد از نمايشگاه حمايت از كالاي ايراني حضور 
يافتند،  قريب به اتفاق آنه��ا نگراني خود را از ورود 
كالاي خارجي از مبادي رس��مي و غير رسمي به 

كشور با ايشان در ميان گذاشتند. 
رهبر معظم انقلاب س��ال 1۳9۷ را سال حمايت 
از تولي��د و كالاي داخلي نامگ��ذاري كردند و در 
همين رابط��ه رهبر معظم انقلاب اس��لامي عصر 
روز يك شنبه به مدت دو ساعت و نيم از نمايشگاه 
كالاي ايران��ي در حس��ينيه ام��ام خمين��ي)ره( 
بازديد كردند. ايش��ان در بازديد از اين نمايشگاه 
وقتي از نزديك در جري��ان نگراني، گلايه و انتقاد 

توليد كنندگان از واردات و قاچاق كالاي خارجي 
قرار گرفتند خطاب به علي ربيعي، وزير كار درباره 
مقابله با واردات كالاهاي خارجي اعلام كردند: اگر 
جاي شما بودم در هيئت دولت )به خاطر مسئله 

واردات (يقه خودم را پاره مي كردم. 
   تذكر رهبرمعظم انقلاب

در همين رابطه وزير كار هم آمار عجيبي را مطرح 
كرد كه ج��ا دارد رواب��ط عمومي اي��ن وزارتخانه 
شفاف سازي كند و جزئيات بيشتري را از مطلب 

مد نظر وزير براي افكار عمومي منتشر كند. 
در فيلم منتش��ر ش��ده در فضاي مج��ازي كه 
بازتاب گس��ترده اي هم داش��ته اس��ت، يكي از 
توليد كنن��دگان ب��ه رهب��ر معظم انق��لاب از 
ريسك هاي واردات كالاي خارجي مشابه توليد 
داخل سخن به ميان مي آورد كه وزير كار مدعي 
مي شود 8 ميليارد دلار از خارج واردات مي شود 
كه يكي از بخش هاي پر كش��ش براي اش��تغال 
پوشاك است، البته در رابطه با اتصال به بازارهاي 
صادراتي كارهايي انجام داده ايم كه رهبر معظم 
انقلاب ني��ز با لحن��ي گلايه آمي��ز و انتقادي در 
واكنش ب��ه وزير كار ضمن اش��اره ب��ه ظرفيت 
توليد كنندگان داخلي فرمودن��د: من اگر جاي 
ش��ما بودم س��ر قضيه واردات يقه خودم را پاره 
مي كردم. رقم 8 ميليارد دلار مطرح شده از سوي 
علي ربيعي در رابطه با واردات اگر چه مشخص 
نشده كه در رابطه با پوشاك بوده يا محصولات 
نس��اجي، اما اين رقم حاش��يه هايي را هم ايجاد 

كرده اس��ت كه جا دارد در اين رابطه وزارت كار 
شفاف سازي كند. 

   مسئله آماري كه ربيعي طرح كرد
دولت و س��تاد مبارزه با قاچ��اق كالا و ارز مدعي 
هستند كه در چهار سال ابتدايي دولت رقم قاچاق 
با ٥0درصد كاهش به 12/٥ ميليارد دلار رسيده 
است كه تقريباً 2/٥ ميليارد دلار از اين حجم قاچاق 
مربوط به قاچاق پوش��اك است و گمرك زير نظر 
وزارت اقتصاد نيز مدعي مي شود كه با راه اندازي 
سامانه جديد گمركي سوزن هم ديگر نمي تواند به 
كشور قاچاق شود. با اين حال رقم 8 ميليارد دلار 
اعلامي از سوي وزير كار در رابطه با واردات پوشاك 
هم اكنون نياز به شفاف س��ازي دارد، زيرا واردات 
رسمي پوشاك به كشور گويا به نيم ميليارد دلار 
هم نمي رسد، اين امر اين شائبه را پيش آورده كه 
نكند قاچاق پوشاك در سال بيش از ۷ميليارد دلار 
است كه با طرح اين مسئله تمام محاسبات در رابطه 

با آمار قاچاق كالا و ارز به هم مي ريزد. 
گفتني است كه خس��رو تاج، معاون وزير صنعت 
پيش از اي��ن ارزش قاچاق پوش��اك را حدود يك 

ميليارد دلار عنوان كرده بود. 
از س��وي ديگر علي فاضلي، رئيس ات��اق اصناف 
ايران در س��ال 96 در پاس��خ به اين سؤال كه چرا 
با توجه به كاه��ش ٥0 درصدي قاچ��اق ورودي 
و خروجي از كش��ور از س��ال 92 تا 9٥ طبق آمار 
اعلامي ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز، هنوز اصناف 
در بخش هاي مختلف از واردات قاچاق گلايه مندند 

و رونقي در كس��ب و كار ايجاد نشده است، گفت: 
نمي  توانم در مورد آمارها اظهار نظر كنم، اما شخصاً 

اطميناني به اين آمارها ندارم. 
اين در حالي اس��ت كه به گفته قاسم خورشيدي 
سخنگوي پيش��ين س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و 
ارز، ارزش ورودي و خروج��ي كالاهاي قاچاق به 
كشور از س��ال 92 تا 9٥ از 2٥ ميليارد دلار با ٥0 
درصد كاهش به 12/٥ ميليارد دلار رسيد كه در 
آخرين سال پوش��اك با 2/٥ ميليارد دلار ارزش 
بيش��ترين قاچاق كالا را در ميان اقلام كالايي به 
خود اختصاص مي داد حال بايد س��تاد مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز، وزارت صنع��ت و علي ربيعي در 
رابطه با آمارهاي ارائه شده در خصوص واردات غير 

رسمي شفاف سازي كنند. 
   مالك شركت انبارهاي عمومي 

شفاف سازي كند
اتفاق��اً وزارت كار ب��ه دليل آنكه مالك ش��ركت 
انبارهاي عمومي كالا در كش��ور است و به نوعي 
اتصالاتي به گمركات، ش��ركت اموال تمليكي نيز 
دارد ش��ايد بتواند در رابطه با حجم قاچاق كالا و 
ارز اظهارات خوب و قابل توجه و ذي قيمتي را ارائه 
كند تا افكار عمومي متوجه شوند در حوزه قاچاق 
كالا و ارز چه مي گذرد. در توضيح اهميت شركت 
انبارهاي عمومي و خدمات گمركي ايران با بيش از 
نيم قرن فعاليت كه مالك آن صندوق بازنشستگي 
كشوري يكي از توابع وزارت كار است بايد عنوان 
داشت، اين ش��ركت با فعاليت اقتصادي در زمينه 
انبارداري، تخليه، بارگيري، حفاظت و ايمني كالا 
در حال حاضر 2٥ شركت و شعبه در بزرگ ترين 
و اصلي ترين گمركات زمين��ي، هوايي و دريايي 
كش��ور فعاليت مس��تمري دارد كه ب��ا صاحبان، 
واردكنندگان و صادركنن��دگان كالا ارتباط دارد 
و مي تواند در رابطه با استخراج حجم قاچاق كالا 

كمك فراواني كند. 
   تحقيق و تفحص از روند مبارزه با قاچاق 

كالا چه شد ؟
گفتني است كه كوتاهي مجلس شوراي اسلامي 
در رابطه ب��ا تحقيق و تفحص از س��تاد مبارزه با 
قاچ��اق كالا و ارز هزينه هاي زي��ادي را گويا به 
توليد كنندگان و توليد ملي تحميل كرده است 
كه حتماً رئيس كميس��يون اقتصادي مجلس و 
اعضاي تيم تحقيق و تفح��ص بايد در اين رابطه 
پاسخگو باش��ند، اوج اين كوتاهي را مي توان در 
واردات هزاران دستگاه خودروي خارجي آن هم 
در زماني كه اصلًا ثبت سفارش خودرو بسته بوده 
است، مشاهده كرد. گفتني است كه در تمام دنيا 
براي محاسبه قاچاق از روش رصد خروجي هاي 
گمرك مبدأ و مقايسه آن با ميزان ورودي گمرك 
مقصد بهره مي برند، اما مش��خص نيست چرا در 
ايران از اين روش استفاده نمي شود و شرايط در 
رابطه با قاچاق كالا و ارز و واردات به گونه اي است 
كه توليد كنندگان بيش از پي��ش از وفور كالاي 

خارجي در بازارها گلايه مي كنند.

بان�ك مركزي، ط�ي بخش�نامه اي به ش�بكه بانك�ي مواردي 
را در راس�تاي جلوگي�ري از تخلف�ات احتمال�ي اب�لاغ 
كرد كه بر اين اس�اس باي�د براي هر يك از ش�عب بر اس�اس 
درج�ه، س�قف  نق�ل و انتق�ال وج�وه در نظ�ر گرفته ش�ود. 
به گزارش »جوان«، بانك مركزي طي بخشنامه اي به مديران عامل 
بانك ابلاغ كرد: مؤسسات اعتباري موظف به ايجاد نظام كنترل هاي 
داخلي مناس��ب، ب��راي اثربخش��ي و كارايي عملي��ات، اتكاپذيري 
گزارشات مالي و رعايت قوانين و مقررات هستند.  پر واضح است كه 
يكي از مهم ترين ريسك هاي عملياتي كه مؤسسات اعتباري موظف 
به مديريت و كنترل آن هس��تند، ريس��ك تقلب و كلاهبرداري در 

مؤسسات اعتباري بوده بنابراين ضروري است تا تدابيري به منظور 
جلوگيري از سوءاس��تفاده و تخلفات احتمالي كاركنان مؤسس��ات 
اعتباري اتخاذ شود. بر اين اساس، لازم اس��ت سازوكارهاي كنترل 
داخلي صحيح به گونه اي تعبيه و اجرا شود تا با رويكردي پيشگيرانه و 

كنترل هاي خودكار، به كاهش ريسك تقلب كمك كند. 
با عنايت به برخي گزارشات واصله در خصوص سوءاستفاده برخي از 
كارمندان بانك ها و مؤسسات اعتباري غيربانكي بالاخص در سطح 
شعب در زمينه برداش��ت و نقل و انتقال غيرمجاز وجوه به حساب 
خود يا اشخاص ثالث، ضروري است دستور فرمايند تا به قيد فوريت 
تدابيري در زمينه اعمال كنترل هاي داخلي به منظور جلوگيري از 

وقوع چنين تخلفاني اتخاذ شود. در اين خصوص لازم است، حداقل 
اقدامات كنترلي توس��ط بانك ها و مؤسس��ات اعتباري غيربانكي 
صورت پذيرد. طبق اين بخشنامه حداقل اقدامات كنترلي كه بايد 
بانك ها اعمال كنند، عبارتند از: تعيين س��طح دسترسي كاركنان 
براي نقل و انتقال وجوه در س��طح ش��عب تدابي��ر لازم به منظور 
حصول اطمينان از خاموش بودن سيستم ها در ساعات غيراداري 
و غي�ر فعال ش���دن تمامي دسترس��ي هاي كاربران در س��اعات 
غيراداري، تعيين سقف نقل و انتقال وجوه براي هر يك از شعب بر 
اساس درجه شعب، اعمال برنامه دقيق و مستند براي جابه جايي 

كليه كاركنان بالاخص در سطح شعب و... .

بانك مركزي طي بخشنامه اي اعلام كرد

سقفنقلوانتقالوجوهدرشعببانكيمحدودميشود
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ضمناً تأکید مى گردد اسناد بایستى به صورت فیزیکى نیز در روز برگزارى مناقصه به دبیرخانه این شرکت ارائه گردد.
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هادی غلامحسینی
   گزارش   یک

 توقف مجدد پروازهاي ايرفرانس در ايران
از ترس تحريم هاي امريكا

موقعیت طلايي براي شركت هاي ايراني  
تنها دو س�ال پس از آنكه ش�ركت ايرفرانس پروازهاي خود را به 
تهران از س�ر گرفت، ح�الا اين ش�ركت قصد دارد ك�ه پروازهاي 
خود را به تهران به بهانه نداش�تن توجيه اقتص�ادي متوقف كند. 
درس��ت 29 فروردين س��ال 9٥ بود كه هواپيماي ش��ركت ايرفرانس 
پس از هش��ت س��ال توقف پروازها به مقصد ايران بار ديگر در تهران 
فرود آمد؛روزي كه مدي��ران وزارت راه و شهرس��ازي خبرنگاران را به 
باند فرودگاه امام خميني بردند تا با س��ر و صداي بسيار بازگشت اين 
شركت هواپيمايي را يكي از دستاوردهاي برجام معرفي كنند. آن روز 
ماشين هاي آتش نشاني مستقر در فرودگاه، به يمن قدم اين ايرلاين و 
خوشامد گويي به آنها، مطابق يك سنت هوانوردي روي اين هواپيما آب 
پاش��يدند و پس از آن مديران وزارت راه به سرنشينان اين پرواز كه از 
قضا وزير حمل و نقل فرانسه و تعدادي بازرگان بودند، دسته هاي گل 
تقديم كردند. مديران ايرفرانس در آن روزها هرگز عنوان نكردند كه چرا 
پروازهاي خود به تهران را هشت سال قطع كردند، اما همه مي دانستند 
كه اين اقدام ايرفرانس ارتباط مستقيمي با تحريم هاي غير انساني عليه 
برنامه هسته اي ايران دارد. در همين حال آنان پس از بازگشت به ايران 
بر اين حرف خود تأكيد مي كردند كه از س��ر گيري اين پروازها، نقطه 

عطفي در روابط تجاري تهران- پاريس است. 
حالا پس از گذشت دو سال از اين اتفاق و در حالي كه همگان منتظر 
خروج رسمي ايالات متحده از توافق هسته اي و آغاز تحريم ها هستند، 
شركت ايرفرانس اعلام كرده اس��ت كه پروازهاي خود را به تهران به 

حالت تعليق در آورده است. 
توجيه اين شركت براي اقدامش »نداشتن بازدهي اقتصادي« پروازها 
بين پاريس و تهران است. اين در حالي بود كه ايرفرانس از نيمه هاي 
فروردين س��ال جاري تمام��ي پروازهاي خود را به ته��ران به يكي از 
شركت هاي زير مجموعه خود به نام JOON واگذار كرده بود. كمپاني 
»JOON« يك شركت هواپيمايي ميان  قيمت است كه به ايرفرانس 
تعلق دارد و از اول دسامبر 201۷ پروازهاي خود را آغاز كرده است. اين 
شركت براي رقابت با كمپاني هاي ارزان قيمتي كه در سال هاي اخير 
بخش مهمي از بازار حمل و نقل هوائي را به دست گرفته اند، ايجاد شده 
است. حالا اين شركت نيز قيد حضور در ايران را زده و گفته است تنها 
در تابستان به تهران پرواز خواهد كرد. اگرچه آنها به صراحت عنوان 

نكرده اند كه چه تعداد پرواز در تابستان انجام خواهند داد. 
   ادعايي واهي

طرح عنوان »نبود توجيه اقتصادي« توس��ط ايرفران��س براي توقف 
پروازهايش به تهران در حالي است كه مطالعات ايرفرانس كه در زمان 
از سرگيري پروازهايش به تهران منتشر شد، نشان مي داد كه با توجه به 
افزايش تقاضاي گردشگران فرانسوي براي سفر به ايران، خط پروازي 
پاريس- تهران از مسيرهاي »پرسود« اين شركت هواپيمايي خواهد 
بود. همچنين مسئولان »اتحاديه كارفرمايان« فرانسه موسوم به مدف 
)Medef(، نيز بازگش��ايي اين خط را يك »نياز« خوان��ده بودند،اما 
اين فقط گردش��گران ورودي به اي��ران نبودند كه اي��ن خط هوايي را 
توجيه پذير مي كردند، بلكه مس��افران ايراني اي كه پاريس را به عنوان 
مقصد گردش��گري خود انتخاب كرده اند نيز خود دليل موجه ديگري 

براي ادامه كار اين ايرلاين بود. 
هم اكنون سفارت فرانسه در تهران، يكي از پرمراجعه ترين سفارت هاي 
اروپايي در تهران اس��ت و به نظر مي رسد كه بيشترين ويزا براي حوزه 
شينگن توسط اين س��فارت صادر مي ش��ود. بنابراين با مشاهده اين 
مستندات، به نظر مي رسد كه موضوع نبود توجيه اقتصادي، تنها يك 
ادعاي واهي است كه توسط ايرفرانس مطرح شده و به نظر مي رسد كه 
اين شركت به دنبال از سرگيري سياست هاي خود در خصوص پيوستن 

به جبهه تحريمي ايران است. 
    فرصتي ناب براي ايران

اما توقف پروازهاي ايرفرانس به تهران را نبايد تنها از بعد منفي آن نظاره 
كرد؛ چراكه خروج اين شركت از اين مس��ير مي تواند فرصت مناسبي 
را براي ايرلاين هاي ايراني فراهم كند كه مش��تريان اين كمپاني را به 
سمت خود بكشانند. هم اكنون شركت هاي ايران اير و ماهان چندين 
پرواز در هفته ميان تهران – پاريس انجام مي دهند و به نظر مي رسد اين 
موقعيت بسيار جذابي است كه با اتخاد يك برنامه دقيق تبليغاتي اين 
شركت ها بتوانند پول هاي توريست هاي ثروتمند فرانسوي را به چرخه 
اقتصادي كشور وارد كنند و از همين مسير نيز مانع خروج ارز توسط 

گردشگران ايراني شوند.
 همچنين اين نكت��ه را نيز نبايد فراموش كرد كه ش��ركت ايران اير به 
واس��طه چندين دهه فعاليت در مس��ير تهران- پاريس داراي سابقه 
بسيار درخشاني در اذهان فرانسوي ها است و دفتر ايران اير در خيابان 
ش��انزليزه پاريس، بهترين محل براي ارائه آفرهاي جذاب به مسافران 

مسير پاريس- تهران است.

جعفر  تكبيري


